
مدتي است كه برخي از رسانه ها  خبر مي  دهند 
بعضی از اساتيد كه از جمله چهره هاي شناخته 
شده در زمان اغتشاشات سال گذشته بودند، از 
دانشگاه اخراج ش�ده اند و همزمان با اعلام اين 
خبر در كنار رسانه هاي معاند برخي از مسئولان 
دولت سابق نيز از اين اتفاق انتقاد كرده اند. مجيد 
عباسي، رئيس دانشكده حقوق و علوم سياسي 
دانش�گاه علامه طباطباي�ي از جمل�ه افرادي 
اس�ت كه نه تنها در يكي از دانش�گاه هاي مهم 
كشور مس�ئوليت دارد، بلكه از نزديك نيز اين 
مسائل را پيگيري كرده است، به همين منظور 
به سراغ وي رفته   و در اين خصوص گفت وگويي 
با او داشته  ايم كه متن آن در ادامه ارائه مي  شود. 

شاهد انتقادات زيادي در مورد موضوع 
ب�ه اصطلاح قط�ع همكاري اس�اتيد 
دانش�گاه ها هس�تيم، از نظر شما به 
عنوان يك استاد دانشگاه اين مسئله 
چه مق�دار در دانش�گاه ها واقعيت و 

عموميت دارد. 
با توجه به اينكه عده اي از اس��اتيدي را كه مدعي 
هس��تند اخراج ش��ده اند، دورا دور مي  شناسم بايد 
بگويم كه روال جابه  جايي اس��اتيد دانش��گاه يك 
موضوع كاملًا طبيعي نه تنها در دانشگاه هاي كشور 
بلكه در دانش��گاه های تمام دنيا است و مي  تواند به 
معناي بازنشسته شدن، عدم تمديد، خداحافظي 
با يك استاد وقتي دچار ركود علمي مي  شود و سه 
سال پشت س��رهم نمي  تواند مقاله اي چاپ كند يا 
ارزشيابي كلاس او پايين مي  آيد  باشد، البته گاهي 
اوقات به دليل اينكه برخي از اساتيد دچار برخي از 
تخلفات از تخلفات علمي ت��ا اخلاقي و مانند اينها 
مي  ش��وند مي  تواند موجب قطع همكاری شود كه 
اين مس��ئله يك موضوع كاملًا طبيع��ي نه تنها در 
دانشگاه هاي كش��ور بلكه در دانشگاه هاي سراسر 

دنيا است. 
بالاخره وقتي يك اس��تادي به س��ن بازنشستگي 
مي  رسد، بايد بازنشسته ش��ود يا اگر تخلفي انجام 
مي  دهد و به مرحله اي مي  رسد كه دانشگاه مجبور 
است با وي خداحافظي كند، طبيعتاً بايد از دانشگاه 
خارج شود، حتي گاهي اوقات ممكن است قرارداد 
استاد به پايان برسد و دانشگاه قرارداد وي را تمديد 
نكند، ولي در م��ورد همين افراد از عن��وان اخراج 
استفاد مي  شود تا برخي سوءاستفاده سياسي خود 

را انجام دهند. 
چون هم خودم مطالعه اي در اين خصوص داشته ام 
و هم بعضي از آنها را مي  شناس��م. بيشتر اين افراد 
دارای قرارداد  پيماني هستند و وقتي كه قرارداد فرد 
با مجموعه تمام مي  شود، طبيعتاً امكان دارد ديگر 
قرارداد تمديد نشود و البته همان روز اول هم كه فرد 
قرارداد را امضا مي  كند، بندي دارد كه در آن تأكيد 
شده تمديد قرارداد مشروط به اين است كه هر دو 
طرف موافق تمديد آن باشند و الان نيز دانشگاه به 
هر دليلي موافق تمديد قرارداد برخي از اين افرادي 
نيست كه مدعي هس��تند اخراج ش��ده اند. اساساً 
بس��ياري از اينها نيز استاد حق التدريسی هستند؛ 
يعني مثلًا طرف دانشكده ما درس مي  داده و به هر 
دليل مدير گروه تشخيص مي  دهد به دليل اينكه يا 
ارزشيابي فرد پايين است يا اس��تاد بهتري در اين 
درس دارد، براي اين فرد درس نگذارد، بعد عده اي 
اس��م همين فرد را در فهرست اس��تادان اخراجی 

مي  آورند. 
بعضي از اين افرادي كه اسمش��ان مطرح است نيز 
بازنشسته شده اند، بالاخره اس��تاد هم يك انسان 
است و بازنشستگي نيز امري طبيعي است و استاد 
دانشگاه هم بايد بازنشسته شود تا راه براي جوانان 
باز شود، البته عده ديگر نيز ممكن است تخلفاتي به 

لحاظ انتظامي داشته باشند. 
در مجموع آن چيزي كه به اس��م اخراج اس��اتيد 

گفته مي  ش��د مس��ائل رايج دانشگاه  هاست كه در 
همه دولت ها هم بوده است از دولت آقايان هاشمي 
و خاتمي گرفته ت��ا روحاني و احمدي  ن��ژاد اتفاق 
افتاده؛ البته در دوره روحان��ي بدترين اتفاقات هم 

پيش آمده است. 
چطور در دوره آقاي روحاني بدترين 

چيزها اتفاق افتاده است؟ 
وقتي دولت آقاي روحاني بر سركار آمد ما نزديك 
3 هزار و 500 تا بورس��يه جوان داشتيم كه در اوج 
جواني در دانش��گاه هاي خارج از كشور يا بهترين 
دانش��گاه هاي داخل درس خوانده بودن��د، ولي به 
يكباره آقاي روحاني و تيم وي در وزارت علوم اعلام 
كردند ما اين افراد را نمي  خواهيم و اينها غيرقانوني 
بودند. حالا تصور كنيد اين 3 ه��زار و 500 نفر در 
چه ش��رايطي قرار مي  گيرند، اگر الان با مجموعه 
دانش��گاه آزاد و دولتي كه البته من تعداد آن را هم 
نمي  دانم، ولي فكر مي  كنم مجموعاً در مورد كمتر 
از 100 نفر ادعا مي  شود اخراج شده اند، اينها فقط 
در يك فقره 3 ه��زار و 500 ج��وان را معطل خود 
كرده بودند و هيچ كدام از آنها را هم به اين بهانه كه 
اينها پرونده هاي بورسيه  شان مشكل داشته جذب 
نكردند، آن هم به رغم اينكه هم ديوان محاسبات 
حكم داده بود و هم رهبري در سخنراني خود گفتند 
دولت بحث دانشجويان بورس��يه را حل كند، ولي 
تا آخر نيز حل نكرد. ح��الا همين ها مدعي اخراج 
اساتيد شده اند در حالي كه اخراجي نيز نيست. اگر 
شما آماري از معاونت توسعه و منابع انساني وزارت 
علوم بگيريد، سالانه چند هزار نفر استاد بازنشسته 
و چند هزار نفر نيز جذب مي  شوند و اين يك روال 
طبيعي است كه در تمام دنيا وجود دارد. اين مسئله 
نشان مي  دهد آقايان چون منافع جناحي شان اقتضا 

مي  كند، دارند مسائل را سياسي مي  كنند. 
فارغ از بحث جابه  جايي معمول اساتيد 
با توجه به اينكه برخي از اين اساتيد 
در فتنه اخير نقش داشته اند بايد چه 

برخوردي با اين افراد شود؟
ما پارس��ال با يك فضاي خيلي سنگين اغتشاش 

مواجه بوديم، خيلي از س��رويس هاي جاسوس��ي 
بيگانه وسط آمده و دنبال اين بودند، دانشگاه ها را به 
انحراف ببرند، كلاس ها را تعطيل كنند، دانشجويان 
را به كف خيابان بياورند و اقداماتي از اين دست انجام 
دهند. در اين شرايط تعدادي از اين اساتيدي كه من 
اس��م نمي  آورم ولي اگر توئيتر يا اينستاگرام آنها را 
بررسي كنيد، نوشته  هايشان را ببينيد و مواضعي را 
كه بعضاً در مصاحبه ها داشتند، نگاه كنيد، متوجه 
مي  ش��ويد كه داش��تند خلاف جريان آب حركت 
مي  كردند و اتفاقاً به اغتشاشات دامن مي  زدند. اكنون 
سؤال اين است كه در كجاي دنيا چنين مسئله اي 
پذيرفته شده كه وقتي برخي دانشجويان كلاس ها را 
تعطيل كرده اند، به رستوران دانشگاه حمله كرده اند 
و عده اي از دختران نيز در ش��رايط كشف حجاب 
هستند به استادي كه مي  رود وسط اين دختران و 
پسران مي  نشيند و با آنها همراهي مي  كند و بعد هم 
مي  گويد شما كار خوبي كرديد و به همين فشارها را 
ادامه دهيد تا دانشگاه تسليم شود، امتياز مي  دهند. 
اگر مي  خواهيد اپوزيسيون باشيد، خارج از دانشگاه 
هر حرفي كه مي  خواهيد بزني��د، ولي اجازه دهيد 
دانشگاه براي كس��ي كه مي  خواهد كار سياسي و 

علمي اصولي انجام دهد، باز باشد. 
بعد چطور خانواده ها جرئت كنند، بچه های خود را 
كه در اوج جواني هستند، در اختيار شما قرار دهند 
تا در كلاس افكار منفي خ��ود را در اختيار آنها قرار 
دهيد؟! به نظر من هيچ جاي دنيا پذيرفته ش��ده 
نيست كه عضو هيئت علمي تبديل به اپوزيسيون  و 
حامی آشوب  و عليه جريان حاكم شود و بعد توقع 
هم داشته باشد كه همچنان به كار خود ادامه دهد. 

خب برخي ه�م مط�رح مي  كنند كه 
بالاخره آزادي بيان اين است كه استاد 
دانشگاه اجازه داشته باشد اظهارنظر 
كند و اين اظهارنظرها نيز در چارچوب 

آزادي بيان است. 
استاد به خصوص براي دانشجوي دوره كارشناسي 
الگو محس��وب مي  شود، دانش��جويان كارشناسي 
چون از مدرس��ه وارد دانشگاه مي  شوند، حرفي كه 
اس��تاد مي  زند، رفتاري كه دارد و مطالبي را كه در 
كلاس و خ��ارج از كلاس مط��رح مي  كند به نوعي 
مورد الگو برداري قرار مي  دهند بنابراين نحوه گفتار 
و رفتار استاد در دانشجو تأثير مي  گذارد. حال اينكه 
آزادي بيان وجود دارد، بله وجود دارد و كسي منكر 
آن نيست، منتها راه و روش دارد؛ راهش اين نيست 
كه اس��تاد برود وسط دانش��جويان احساساتي كه 
مي  خواهند تحص��ن كنن��د و كلاس از حيز انتفاع 
ساقط كنند، شعارهاي ساختارشكنانه بدهد و آنها 

را تحريك كند. 
اس��تاد كاملًا آزاد اس��ت و مي  تواند تقاضا كند كه 
كرسي آزادانديشي بگذارند، چه كسي نمي  گذارد 
او بيايد در قالب كرس��ي ترويجي يا نظريه  پردازي 
صحبتش را بكند؟! او مي  توان��د در قالب مناظره و 
بحث با طيف هاي مختلف حرف خود را بزند، منتها 
بايد در يك فضاي علمي اين كار را انجام دهد نه در 
يك فضاي مهيج احساساتي كه جريان های معاند 

مي  خواهند سوار آن شوند. 
در دانشگاه ها اين مسائل همه مشخص شده يعني 
استاد مي  تواند براي انجام چنين برنامه  هايي تقاضا 
دهد و حتي نياز ب��ه تقاضا هم ن��دارد، مي  تواند به 
انجمن هاي علمي پيشنهاد دهد كه مثلًا در مورد 
آزادي حجاب كه الان يكي از مس��ائل مطرح است 
جلسه برگزار كنند. مثلًا بگويد انجمن علمي علوم 
سياس��ي يا انجمن علمي عل��وم اجتماعي بياييد 
جلسه اي در اين مورد بگذاريد تا موافقان و مخالفان 
حجاب بيايند در يك فضاي علمي صحبت كنند، 
اما اينكه شما برويد وسط برخی دانشجويان جوان 
احساساتي و آنها را تهييج كني كار درستي نيست. 
البته بايد تأكيد كنم كه تعداد اين اساتيد بسيار كم 
است و شايد كمتر از نيم درصد اساتيد چنين رفتاري 

داشته باش��ند و همچنين اتفاقاتي كه در خصوص 
خروج برخي از استايد افتاده نيز روال طبيعي است 

كه در همه دانشگاه هاي دنيا اتفاق مي  افتد. 
از يك طرف به قول ش�ما در مجموع 
شايد 100 نفر از اساتيد هم نيستند كه 
اسم آنها در حوادث اخير مطرح است، 
ولي يك فضاسازي رسانه اي راه افتاده 
كه با آنها برخورد سياسي مي  شود و از 
طرف ديگر به نظر مي  رسد دانشگاه و 
دولت نوعي لكنت زباني در برخورد با 
اين افراد دارد. چقدر اين عدم صراحت 
را قبول داريد و به نظر ش�ما آيا نبايد 

جدي تر با اين افراد برخورد مي  شد؟
من فكر مي  كنم نكته اول اين اس��ت كه دولت بد 
عمل نكرد. س��خنگوي وزارت علوم صحبت كرد و 
توضيحات مفصلي در م��ورد اتفاقاتي كه براي اين 
تعداد افتاده داد كه چه تعدادي از آنها بازنشس��ته 
ش��ده اند، قرارداد كدام يك تمام ش��ده بود، كدام 
يك دچار ركود علمي شده بودند. به نظر من دولت 
آن چي��زي را كه بايد اطلاع  رس��اني مي  كرد انجام 
داده است. نكته بعدي اما اين است كه اساتيد يك 
موقع دچار اشتباه محاسباتي مي  ش��وند و بعد به 
اين نتيجه مي  رسند كه اش��تباه كرده اند در مورد 
اين اساتيد نيز مي  شود  از رأفت و رحمت اسلامي 
استفاده كرد تا اينها بازگردند، ولي در مورد اساتيدي 
كه معاند هستند و هنوز هم براي مجموع نظام خط 

و نشان مي  كشند، اين  گونه نيست. 
به اعتقاد م��ن در مجموع عملكرد دول��ت در اين 
مس��ئله عملكرد بدي نبود و وزارت علوم به خوبي 
توضيح داد، البته انتقاد من اين است كه  اي  كاش 
وزارت كشور بيانيه نمي  داد، يعني هماهنگ مي  شد 
و خود وزارت علوم مطالب را شفاف سازي مي  كرد، 
چون بيانيه وزارت كشور مقداري مسئله را امنيتي 
و سياسي كرد، در حالي كه اين بحث در درجه اول 
يك بحث علمي است و بعد مس��ائل ديگر مطرح 
مي  شود، ولي مجموعاً دولت در اين خصوص خوب 

عمل كرده است. 
فكر مي  كني�د اين اف�رادي كه رأفت 
اسلامي شامل حال آنها مي  شود براي 

آينده متنبه خواهند شد؟
قطعاً اين رفتار تأثير خود را خواهد داشت تا برخي از 
اساتيد متوجه باشند كه در موقعيت مهم و حساسي 
قرار دارن��د و در اين موقعيت حس��اس نمي  توانند 
هر حركتي و هر حرف��ي را مخصوصاً در دوره فتنه 
انجام دهند. بالاخره شرايط عادي با وضعيت فتنه 
متفاوت اس��ت، وقتي كه اغتش��اش و فتنه ايجاد 
مي  ش��ود موضع گيري كه اس��تاد دانش��گاه انجام 
مي  دهد چه در طرفداري از اغتش��اش و چه برضد 
آنها و براي كنترل اغتشاش��ات تأثير خود را دارد. 
وقتي اساتيد دانش��گاه عليه اغتشاشگران صحبت 
مي  كند، اغتشاشگران مي  گويند استاد فلاني دارد 
مي  گويد كار ما اش��تباه اس��ت، نكند كار ما اشتباه 
باشد و از طرف ديگر اگر برود وسط آنها و بگويد ادامه 
دهيد شما موفق مي  شويد و مثلًا بگويد كه اين يك 
جنبش اس��ت و بايد ادامه پيدا كند. در اين شرايط 
همان فرد مي  گويد اگر كار ما اشتباه است، چرا حتي 
استاد فلاني نيز از ما حمايت كرد. پس چه اظهارنظر 
منفي و چه اظهارنظر مثبت استاد در ايام اغتشاشات 
تأثيرگذار است و يك استاد در تراز انقلاب اسلامي 

حتماً بايد اين مسائل را مدنظر قرار دهد. 
در آخر بايد اين نكت��ه را هم عرض كن��م كه بايد 
توجه داش��ت مطالبي كه عرض ش��د، اصلًا به اين 
معنا نيس��ت كه خداي ناكرده اين نظر وجود دارد 
كه همه بايد عين من يا ما فكر كنند يا همه بايد هر 
چيزي را كه مجموعه نظام گفت، چشم بگويند، نه؛ 
نقادي و آزادي گفت  وگو حتماً بايد در دانشگاه وجود 
داشته باشد، ولي مهم اين است كه در مسير قانوني و 

نه در مسير آشوب، اغتشاش و امثال اينها باشد. 

هیچ جای دنیا به حامیان آشوب
امتیاز نمی دهند

گفت  وگوی »جوان« با رئيس دانشكده حقوق و علوم سياسي دانشگاه علامه طباطبايي

سیاسیون سیاست زده
 از دانشگاه چه مي خواهند؟

چندهفته اي مي شود كه در تيتر روزنامه هاي اقماري و كانال هاي خبري 
وابسته به جرياني خاص، بحث اخراج اساتيد دانشگاهي مطرح  شده است 
و براي آن، مقالات و مصاحبه هاي زيادي كار شده است. با نگاهي دقيق تر 
به وضعيت جامعه و پيش زمينه سه ماهه اين كانال ها و روزنامه ها، متوجه 

پروژه جديد آنها در محيط تخصصي مي شويم. 
بعد از شلوغي هاي كوچك و خشونت بالايي كه شورشگران سال گذشته 
از خود نشان دادند، جريان سياسي داخلي حامي اين شلوغي ها متوجه 
شد كه طرح و برنامه خشونت اجتماعي و نافرماني مدني، توسط مردم 
پس زده شده است. با مشاهده تيترها و اخباري كه رسانه هاي اين طيف 
كار كردند، از حدود سه ماه گذشته بود كه برنامه جديد آنها مشخص 
ش��د. بعد از اقبال نيافتن از همراهي مردم، پروژه آشوب و شلوغي در 
محيط دانشگاه را پيش گرفتند و در هفته هاي اخير، بحث اخراج اساتيد 

را به وفور مي توان مشاهده كرد. 
نگاه به اسامي اساتيدي كه با آنها قطع همكاري شده و به زعم اين طيف، 
اخراج شده اند، نشان مي دهد كه بس��ياري از اين افراد به صورت استاد 
مدعو همكاري داشته اند و با اتمام مدت قرارداد همكاري، دانشگاه ها 
مايل به ادامه آن روند نبوده اند. در ميان اين اسامي، افراد قابل توجهي 
وجود دارند كه نگاه به سابقه عملكردي آنها، خنده دار بودن ادعاي اخراج 
را بيش  از گذشته واضح مي سازد. در مثالي، فردي با مدرك حقوق وجود 
دارد كه بعد از اظهارنظرهاي خلاف واقع و تحريف ش��ده سال گذشته 
خود بر سر زبان ها افتاد. اين شهرت باعث آن شد كه به وي پرونده هاي 
حقوقي سنگين مالي پيشنهاد شود و اصطلاحاً راه صدساله را در يك 
شب طي كرد. با نگاه به زمان عدم اش��تياق دانشگاه به ادامه فعاليت با 
اين فرد متوجه مي شويم كه وي قبل از شهريورماه سال گذشته عملًا از 

دانشگاه كنار گذاشته  شده است. 
در مثالي ديگر، نام فردي به چشم مي خورد كه حدود دو سال از اتمام 
فعاليتش در دانشگاه گذشته اس��ت و قبل از اين اتفاقات، اتاقش را به 
دانشگاه تحويل نمي داده و در ميانه اتفاقات و براي مطرح شدن، حرف 
از اخراج شدنش در فضاي مجازي زد. كار آنجايي جالب مي شود كه در 
اسامي ادعاشده روزنامه هاي اقماري، نام فردي به چشم مي خورد كه 

نزديك به دو سال است فوت شده است!
اين روزنامه ها و كانال هاي خبري براي تشويش افكار دانشگاهيان، قدم 
بعدي حمله خود را در قالب حمله به اس��اتيدي اجرا كردند كه با آنها 
ازنظر فكري متفاوت بودند. براي مثال، عليه يكي از اس��اتيد دانشگاه 
تهران كه مداح اهل بيت )ع( نيز اس��ت، حمله همه جانبه اي را تدارك 
ديدند، در صورتي كه وي از سال 13۹5، كرسي دانشگاهي دارد. اين در 
حالي است كه يكي از اساتيد دانشگاه شريف كه جزو هم عقيدگان اين 
طيف سياسي نيز است، بدون مدرك دكترا و با داشتن كارشناسي ارشد 

رشته نامرتبط، مشغول به تدريس زبان انگليسي است. 
پروژه جديد اين طيف سياس��ي، ذات ناپاك آنها را در جلوه اي جديد 
نشان داد. سال گذشته، اين طيف با خط و نشان كشيدن براي حاكميت 
و نظام اسلامي، سعي بر آشوب حداكثري داشت تا قدرت مردمي بودن 
نظام را خدشه دار كند. با عدم توفيق در نيل به اين مقصود، دانشگاه را 
محل جديد سياسي بازي خود قرار داده است و قدرت علمي و توليد علم 
كش��ور را آماج حمله هاي خود قرار داده است. مرور تاريخ و سابقه اين 
طيف در رقم زدن اتفاقات، حوادث سال 13۷۸ كوي دانشگاه را يادآوري 
مي كند كه محيط دانشگاه را صحنه گروكشي هاي سياسي خود قرار 
دادند. تشنگان قدرت براي بازپس گيري كرسي هاي قدرت اجرايي و 
قانون گذاري، هيچ ابايي از آسيب زدن به محيط علمي دانشگاه نداشته 
و براي رسيدن به هدف نادرست خود، با ادبيات سازي و ملتهب كردن 

دانشگاه سعي بر آسيب زدن به بازوهاي قدرت كشور دارند. 
سؤالي كه ممكن است پيش بيايد آن است كه چرا اين طيف سياسي، 
ادامه دهنده پروژه هاي دشمنان اين ملت است؟ چرا اسناد محرمانه و 
مهم كشور توسط سياسيون اين طيف به دست سرويس هاي جاسوسي 
خارجي و صهيونيس��تي مي رس��د؟ آيا با گذر زمان، اين منش پلشت 
سياسي را كنار گذاشته و س��عي بر رقابت سياسي خواهند داشت يا با 
ادامه دادن همين روند، بسان عروسك خيمه شب بازی سرويس هاي 

جاسوسي باقي خواهند ماند؟
بايد ديد مسئولان دانشگاهي و دانشگاهيان اسير دام رسانه اي اين طيف 
سياسي مي شوند يا مانند مردم، همان طور كه در انتخابات اخير نشان 

دادند، اهميتي به قيل  و قال هاي رياكارانه آنها نمي دهند. 

سجاد آذری
  گفت وگو

حسین سروقامت

نسل Z، زومرها، ديجيتاليست ها، دهه هشتادي ها و... 
نسلي كه آنان را نمي فهميم و آنان نيز ما را نمي فهمند. مي دانيد 
چرا؟ چون در فضايي بيگانه غوطه ورند... يكي همين بازي هاي 

كامپيوتري! 
سازندگان بازي ها از تصاوير پرهياهو و صداهاي مهيج استفاده 
مي كنند، بنابراين نس�ل Z دنيايي پرهيجان را تجربه می كند 
و به رفتاري پرخاشگرانه دست مي زند. بازي هاي كامپيوتري 
زومرها را از ارتباط با همسالان بازمی دارد و از لحاظ اجتماعي 

منزوي مي كند!
 اختلال سيستم عصبي، دردهاي عضلاني، بي حسي دست ها 
و آس�يب ش�بكه بينايي از عوارضي اس�ت كه بازي ه�ا براي 
ديجيتاليس�ت ها به ارمغان مي آورند. افت تحصيلي كه ديگر 
نگو... مگر غرق ش�دن در اين عرصه، حوصل�ه يادگيري براي 
نوجوان�ان مي گ�ذارد؟ لذت بازي، خ�واب نوجوان�ان را به هم 

می ريزد و  استراحتشان را مخدوش مي كند. 
اين نس�ل در براب�ر چنين تهاجم وحش�تناكي غري�ب و تنها 

نيست؟
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كمبود 20 هزار ماما در كشور
مش�اور وزي�ر بهداش�ت در ام�ور ماماي�ي اع�لام ك�رد مطاب�ق 
قان�ون جوان�ي جمعي�ت 20 ه�زار مام�ا در كش�ور ك�م داري�م. 
شهلا خسروي، مشاور وزير بهداش��ت در امور مامايي با اشاره به روند 
جذب حدود 3هزارو۲50 مام��ا در آزمون اس��تخدامي جديد وزارت 
بهداشت، در عين حال تأكيد كرد: طبق قانون جواني جمعيت و حمايت 
از خانواده كه به صراحت اعلام كرده به ازاي هر دو مادر باردار، حداقل 
يك ماما فعال باش��د، برآورد كرده ايم  حدود 1۲ ه��زار ماما در بخش 

درمان و حدود ۸هزار ماما نيز براي بخش بهداشتي نياز داريم. 
خسروي درباره تعداد ماماهاي مشغول به كار در نظام سلامت كشور 
بيان كرد: در ح��ال حاضر حدود ۲1 ه��زار ماما در بخ��ش درمان در 
بيمارس��تان هاي دولتي و خصوصي و حدود ۲۲ ه��زار ماما در بخش 
بهداش��ت ذيل برنامه پزش��كي خانواده و نظام شبكه مش��غول به كار 

هستند. 
وي تأكيد كرد: در آزمون استخدامي جديدي كه قرار است سبب جذب 
۲5 هزار نيرو در نظام سلامت شود، سهم مامايي حدوداً 3هزارو۲50 
نفر است. تلاش زيادي براي جذب نيروي انساني مامايي صورت گرفته و 
همچنان به خصوص براي رفع كمبودهاي بخش درمان پيگير هستيم؛ 
 البته در اين زمينه س��ازمان امور اداري و اس��تخدامي نيز لازم است 
همكاري لازم را داشته باشد. از طرفي چون نيروهاي مامايي صرفاً خانم 
هستند براي جذب و ماندگاري نيرو در مناطق محروم و كمتر برخوردار 

هم مشكلات خاص خود را داريم. 
مش��اور وزير بهداش��ت در امور مامايي با اش��اره به اينكه مامايي جزو 
حِرَف سخت و در عين حال پر مسئوليت است، بيان كرد: به  رغم نظام 
پرداخت ها، مامايي مانند ساير كارشناس ها ديده شده است كه اين يكي 
از مشكلات است و بايد در ابعاد كلان برطرف شود تا حقوق و مزاياي آنها 

متناسب با كاري كه انجام مي دهند، ديده شود. 
وي با اشاره به اينكه اخيراً تعرفه خدمات مامايي در اين زمينه مصوب 
شده اس��ت، اظهار كرد: البته اين تعرفه مطابق با ش��رايط سخت كار 
مامايي نيس��ت. كارانه زايماني براي انجام زايمان توس��ط ماما را نيز 
بارها مطرح كرده ايم كه يكي از مشكلات ماماها است و بايد اين معضل 
هم برطرف ش��ود. در ماده 50 بند ث قانون جواني جمعيت و حمايت 
از خانواده به اصلاح تعرفه ها و كارانه در جهت افزايش زايمان طبيعي 
اشاره شده است و در اين زمينه سازمان هاي بيمه گر هم بايد همكاري 

كافي با ما داشته باشند. 
وي درخص��وص ج��ذب دانش��جويان مامايي ني��ز به ايس��نا گفت: 
دانشگاه هاي دولتي سالانه حدود ۸50 نفر دانشجوي مامايي پذيرش 
دارند و همين تعداد هم فارغ التحصيل مي ش��وند. در دانشگاه آزاد هم 
لازم است ميزان جذب تعديل شود، اما س��الانه حدود هزارو۲00 نفر 

دانشجو پذيرش مي كنند. 

 س��تاد اربعين اعلام كرد حضور زائران ايراني در حماس��ه عظيم و 
جهاني اربعين حس��يني )ع( امسال به رقم بي س��ابقه 4 ميليون و 50 
هزار نفر رسيد كه نسبت به سال گذش��ته بيش از 1۸ درصد افزايش 

داشته است. 
 مدير كل كميته امداد استان تهران با بيان اينكه پويش شور عاطفه ها 
با ش��عار » آينده س��از باش��يم« به منظور تأمين مايحت��اج تحصيلي 
دانش آموزان تحت حمايت تا 15 مهرماه برگزار مي شود، گفت: مردم 
نيكوكار مي توانند از طريق كد دستوري #0۲1*۸۸۷۷*، شماره كارت 
603۷۹۹۷۹0000۲00۸، تماس با شماره تلفن گوياي 0۲1۷355 و 

درج عدد 16 در پويش شور عاطفه هاي امسال مشاركت كنند. 
 ش��هرداري تهران و وزارت دفاع و پش��تيباني نيروهاي مسلح براي 
فراهم ك��ردن زمينه مش��اركت در تأمي��ن مالي، طراحي، س��اخت و 

بهره برداري خطوط ترامواي تهران تفاهمنامه همكاري امضا كردند. 
 معاون رئيس جمهور در امور زنان و خان��واده در واكنش به تصويب 
و اجراي قانون ممنوعيت پوش��يدن لباس اس��لامي براي دختران در 
مدارس فرانس��ه در نامه اي به دبير كل س��ازمان ملل متحد اين اقدام 

را محكوم كرد. 
 نايب رئيس شوراي اسلامي شهر تهران از ورود ۲00 دستگاه اتوبوس 

و 100 دستگاه ون قبل از شروع مهر به تهران خبر داد. 
 مدير عامل س��تاد مركزي معاينه فني خودروه��اي تهران گفت: از 
1۸شهريور اگر در محدوده طرح ترافيك خودروي دودزا و داراي نقص 

مشاهده شود، معاينه فني اش توسط پليس ابطال مي شود. 
 وزير آموزش وپرورش از به كارگيري معلمان بازنشسته سال 1401 
به مدت ۲4 ساعت در هفته خبر داد و گفت: تا پايان شهريور كل معوقات 

سالانه معلمان را پرداخت خواهيم كرد. 
 دبير انجمن دكت��راي علوم آزمايش��گاهي تش��خيص طبي ايران 
از عضويت اي��ران در نهاد اعتباربخش��ي خدمات تش��خيصي و طبي 
آزمايشگاه هاي منطقه اي آسيا - اقيانوسيه براي نخستين بار خبر داد 
و گفت: از اين پس ايران آزمايش��گاه هاي منطقه آس��يا و اقيانوسيه را 

ارزيابي مي كند. 
 معاون دادستان كل كشور در نامه اي خطاب به رئيس سازمان امور 
مالياتي خواستار رسيدگي جدي و فوري به موضوع دريافت هزينه ها 
به روش هاي غيرقانوني و فرار مالياتي توس��ط برخي پزشكان و مراكز 

تصويربرداري شد. 
 رئيس مركز ملي هوا و تغيير اقليم سازمان محيط زيست با اشاره به 
اينكه ۹0 درصد موتورسيكلت هاي شماره گذاري شده فرسوده و فاقد 
معاينه فني هستند، گفت: با اجراي طرحي موتورسيكلت ها فرسوده را 

از رده خارج مي كنيم. 
 قائم مقام دبيركل ستاد مبارزه با مواد مخدر گفت: 55 درصد طلاق 
و 65 درصد همسر آزاري ها در جامعه از اعتياد نشئت مي گيرد كه نشان 

از گستردگي آسيب اين بلاي خانمانسوز است. 

سهیل پورداوود

   يك شهروند - تهران: س��حرگاه جمعه 16 شهريورماه 
مادر ۸۷ ساله ام را با علائم فشار خون 1۹ به بيمارستان خيريه 
سوم ش��عبان منتقل كردم. بعد از پذيرش اوليه با كارت ملي 
قديم و انجام اقدام هاي درماني اوليه توسط پزشك، تلاش براي 
كنترل فشار خون فرجامي نداشت و به تشخيص پزشك قرار 
شد مادرم تا كنترل نهايي فشار خون در اورژانس بستري شود. 
وقتي براي انجام امور بستري مراجعه كردم به من اعلام شد به 
دليل نداش��تن كارت ملي جديد، از پذيرش بيمار جلوگيري 
مي شود. هر چند اعلام كردم ساعت ۲ بامداد امكان دسترسي 
به كارت ملي جديد وجود ندارد و صبح روز بعد تقديم مي شود، 
افاقه نكرد. اين موضوع در حالي مطرح ش��د كه بيمارس��تان 
پذيرش اولي��ه را با همان كارت ملي قدي��م انجام داد و همين 
بيمار پيش تر با كارت ملي قديمي در اورژانس بيمارستان مردم 
با همين علائم بيماري بستري ش��ده بود. علي ايحال مسئول 
پذيرش اعلام كرد انجام رويه قانوني نس��بت به مباني انساني 
اولويت دارد، براي همين به ناچار مادر بيمارم را به بيمارستان 
بازرگانان منتقل كردم و با همان كارت ملي قديم پذيرش شد 
و توس��ط پزش��ك خوش رفتار ويزيت و تا صبح روز جمعه در 
اورژانس بستري ش��د؛ مدارك اين روند موجود است. آيا واقعاً 
مراكز درماني مي توانند به دليل قديمي ب��ودن كارت ملي، از 

پذيرش بيماران اجتناب كنند؟! 

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 0۹1۹0۹۶۸۵30 ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
 پذيرا و  شنوا هستيم. در نظر داشته باشيد اين 
ستون را مسئولان و مديران با حساسيت ويژه 

مي خوانند.  اسكن كنيد

استاد كاملًا آزاد است و مي  تواند تقاضا 
كند كه كرسي آزادانديشي بگذارند، چه 
كسي نمي  گذارد او بيايد در قالب كرسي 
ترويجي يا نظريه  پ�ردازي صحبتش را 
بكن�د. او مي  توان�د در قال�ب مناظره و 
بحث ب�ا طيف هاي مختل�ف حرف خود 
را بزند منتها باي�د در يك فضاي علمي 
اين كار را انجام دهد ن�ه در يك فضاي 
مهي�ج احساس�اتي ك�ه جريان ه�ای 
معان�د مي  خواهن�د س�وار آن ش�وند


